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INFORMATOR SAMORZĄDOWY

Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia, tak szczególnych w polskiej tradycji, 
składamy wszystkim mieszkańcom Gminy Kargowa najlepsze życzenia zdrowia, szczęścia, 
wzajemnej życzliwości i rodzinnego ciepła. Niech Nowy Rok 2022 przyniesie wiele radości, 

pomyślnych zdarzeń i dobrych perspektyw na przyszłość.
Burmistrz Kargowej

Jerzy Fabiś

Mikołaj w Kargowej
6 grudnia na specjalne zaproszenie najmłodszych do 
naszego miasteczka przybył Święty Mikołaj, który 
odwiedził kargowskie przedszkole i szkołę podstawową. 
Dzieci śpiewały piosenki i recytowały wiersze w zamian za 
słodkie podarunki od Mikołaja.
Święty Mikołaj pojawił się jeszcze późnym popołudniem 
na Rynku przed ratuszem.

c.d. na str. 11
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ROBIMY
SWOJE

Planowane inwestycje
Rok 2021 będziemy żegnać z nadzieją, że kolejny będzie lepszy. 
W kończącym się roku zdobyliśmy sporo pieniędzy na inwestycje 
przewidziane do realizacji w nowym roku.  Z programu rządowego 
Polski Ład otrzymaliśmy kwotę 4.560 tysięcy złotych, stanowiącą 
95% wartości kosztorysowej trzech projektów modernizacji dróg 
gminnych, złożonych do I naboru. W przyszłym roku, po 
przeprowadzeniu przetargów przystąpimy do przebudowy dróg: 
w Chwalimiu – o wartości kosztorysowej zadania 2.430 tys. zł - 
alternatywnego połączenia ścieżki rowerowej we wsi, ulicy Lipowej 
w Kargowej, zadania o wartości 1.750 tys. zł oraz drogi gminnej 
w Dąbrówce w kierunku do Karszyna  –  o wartości 620 tys. zł. 
Oprócz wyżej wymienionych zadań w przyszłym roku będą 
realizowane jeszcze dwie inwestycje drogowe, na które otrzymamy 
wsparcie w wysokości 50% z rządowego programu – Funduszu 
Rozwoju Dróg na realizację przebudowy drogi gminnej, łączącej Stary 
Jaromierz z Jaromierzem w gminie Siedlec – o wartości 660 tys. zł 
oraz drogi w Smolnie Wielkim, o wartości - ok. 900 tys. zł 
z dofinansowaniem z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
w wysokości 63 % wartości inwestycji. Na ostatnie zadanie dopiero 
w trzecim podejściu uzyskaliśmy dofinansowanie. 
Otrzymaliśmy również środki na budowę wodociągów i kanalizacji, w 
kwocie 1.200 tysięcy złotych. Podział nastąpił automatycznie na 
podstawie algorytmów opartych na obiektywnych danych 
wskazanych w ustawie, w tym dotyczących zamożności gminy oraz 
danych GUS na 31 października br. Gminy będą mogły  przeznaczyć 
otrzymane środki na inwestycje w latach 2021-2024. 

Przeciwdziałanie  Covid 19
Zgarnęliśmy też nagrodę w konkursie „Rosnąca odporność” za 
przyrost szczepień przeciwko Covid19, w kwocie 250 tysięcy zł. 
Dziękuję naszym lekarzom i pielęgniarkom z Kargowej i ze szpitala 
powiatowego w Wojnowie, Praktyce Lekarskiej z Sulechowa za 
współorganizację dodatkowych punktów szczepień oraz strażakom 
za włączenie się do akcji. Pozyskane środki zostaną przeznaczone na 
inwestycję związaną z przeciwdziałaniem Covid19.
Niestety, pomimo dużego wysiłku lekarzy i pielęgniarek notujemy 
wzrost zakażeń także w naszej gminie, dotyczący głównie ludzi 
młodych, którzy się nie zaszczepili. Stąd mój apel o wzajemne 
przekonywanie się do szczepień w celu uzyskania odporności 
poszczepiennej. Rozumiem co to znaczy Covid19, ponieważ w 
grudniu ubiegłego roku przeszedłem chorobę. Dlatego też 
szczepiłem się już trzykrotnie, tak jak wielu z nas. Niestety stanowimy 
niecałe 50% ogółu mieszkańców gminy.
Covid19 dociera również do naszych placówek oświatowych. Dzieci 
i młodzież są najczęściej wektorem w łańcuchu zakażeń. Wraz z 
rozwojem pandemii w gminie, również w naszych placówkach co rusz 
jakaś klasa zostaje skierowana do nauki zdalnej, w wyniku decyzji 
sanepidu, najczęściej w związku kontaktem uczniów z osobami 
zakażonymi.

Inwestycje w oświacie
W budynku szkoły przy ulicy Kościelnej trwa gruntowna przebudowa 
pomieszczeń przeznaczonych pod Klub Dziecięcy dla dzieci powyżej 
pierwszego roku życia, oraz sal na wychowanie przedszkolne. 
W ramach prac budowlanych zostaną adaptowane klasy, powstaną 
ogródki dla dzieci. Część korytarza została przeznaczona pod 
budowę zaplecza sanitarnego i socjalnego dla potrzeb Klubu 
Dziecięcego i siedmiu sal dla wychowania przedszkolnego.
Na adaptację pomieszczeń, budowę placu zabaw i wyposażenie 
otrzymaliśmy dotację z rządowego programu w wysokości ponad 700 
tysięcy złotych. Ponadto uzyskaliśmy dofinansowanie z 
Europejskiego Funduszu Społecznego, grant w wysokości 720 
tysięcy złotych na funkcjonowanie i wyposażenie Klubu. Jeśli prace 
remontowe zakończą się w terminie, Klub rozpocznie działalność 
z początkiem lutego przyszłego roku. Planujemy przyjęcie do 
placówki 22 dzieci w wieku powyżej pierwszego roku życia, zaś pracę 
znajdzie 6 osób.

Oczyszczalnia ścieków
W październiku zorganizowałem dla radnych wyjazd studyjny do 
Zbąszynka na oczyszczalnię ścieków, wybudowaną i otwartą przed 
rokiem. Gmina Zbąszynek otrzymała wsparcie z Lubuskiego 
Regionalnego Programu Operacyjnego, w podobnej wysokości jak 
Kargowa – ok. 10 mln złotych. Gmina zastosowała technologię 
napowietrzania,  taką jaką zaprojektowano w Kargowej. 
Oczyszczalnia w Zbąszynku jest lustrzanym odbiciem planowanej w 
Kargowej, także o zbliżonej wydajności. Koszt budowy oczyszczalni 
wyniósł – 24.700 tys. zł. Padały pytania o nakłady  eksploatacyjne, 
zużycie energii, ewentualną awaryjność i funkcjonalność 
nowoczesnej oczyszczalni. Koszty zużycia energii elektrycznej 
wynoszą miesięczne 12 tysięcy zł i są o ponad połowę niższe od 
kosztów na oczyszczalni kargowskiej. Burmistrz Zbąszynka 
i szefostwo obiektu wyrazili zadowolenie i satysfakcję z wyboru 
dobrze funkcjonującej  technologii. Zbąszynecka oczyszczalnia 
została dodatkowo doposażona w fotowoltaikę. Przyglądając się 
inwestycji można powiedzieć, że oczyszczalnia w Zbąszynku jest 
nowoczesną ekologiczną fabryką. W wyjeździe studyjnym udział 
wzięło ośmioro radnych.

Partnerstwo publiczno-prywatne
Otrzymaliśmy już dokument oceny efektywności realizacji 
przedsięwzięcia budowy oczyszczalni w formule PPP, w nowej 
lokalizacji z wyliczeniami kosztów inwestycyjnych i eksploatacyjnych 
oraz taryf za ścieki (więcej na stronie 4). Niestety moje obawy 
wyrażone w poprzednim wydaniu informatora, odnośnie wysokiej 
taryfy za 1 metr sześcienny ścieków, potwierdziły się. Pomimo, że 
Rada Miejska jeszcze nie zajęła stanowiska, to w mojej ocenie 
realizacja inwestycji w formule PPP, a więc budowa oczyszczalni 
w nowej lokalizacji, z uwagi na koszty i wielkość taryfy, jest nie do 
przyjęcia. W związku z tym, że pojawiła się szansa uzyskania 
dofinansowania z niemałych środków z programu rządowego Polski 
Ład, czułem się w obowiązku przekazać tę informację radnym. W tym 
wypadku chodziłoby o budowę oczyszczalni w starej lokalizacji, na co 
mamy uzgodnienia, ważną dokumentację i decyzję środowiskową. 
Podczas przekazywania tej informacji na sesji Rady Miejskiej lider 
przeciwników budowy, radny opozycyjny, swoją reakcją wyraził 
gniew i stanowczo sprzeciwił się tej alternatywie. Na podstawie 
analiz przedrealizacyjnych można sformułować wniosek, że tylko 
pozyskanie dużych środków na budowę oczyszczalni może zapewnić 
mieszkańcom niską taryfę za ścieki. Kilkoro radnych swoim głosem 
wyraziło zrozumienie i aprobatę dla przedstawionej prze mnie 
informacji o zbliżającym się naborze w programie Polski Ład 
i możliwości pozyskania dofinansowania. Brak przychylności części 
radnych skłania mnie do wyrażenia przekonania, że oczyszczalnia 
w tej  kadencji jednak nie powstanie.  
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Centrum sportowo-rekreacyjne dla dzieci i młodzieży
Na stadionie miejskim powstało długo wyczekiwane miejsce 
rekreacji dla najmłodszych mieszkańców, a więc skatepark 
i pumptrack.  Na betonowej płycie zostało zamontowanych dziewięć 
urządzeń przeznaczonych do uprawiania sportów ekstremalnych na 
deskorolkach, bmx-ach czy hulajnogach. Do obiektu można dojechać 
ścieżką rowerową z Kargowej i  z Chwalimia. Udało się pozyskać 
część środków na tę inwestycję z Programu Rozwoju Programów 
Wiejskich. W październiku uroczyście dokonaliśmy otwarcia obiektu, 
połączonego z instruktarzem udzielonym przez profesjonalistów, 
dzięki inicjatywie radnego Andrzeja Wnęka.
Drugi obiekt – tor do jazdy rowerem – pumptrack, charakteryzuje się 
naprzemiennym ukształtowaniem wzniesień i obniżeń terenu - muld 
oraz wyprofilowaniem zakrętów w taki sposób, że użytkownik 
porusza się po torze w formie zamkniętej pętli. Tor o długości  trasy 
100 m posiada nawierzchnię bitumiczną. Skarpy toru zostały 
wyłożone darnią z tzw. metra. Niestety, nie posiadamy jeszcze 
dokumentów dopuszczających obiekt do użytkowania, dlatego nie 
można z niego korzystać, a młodzież pomimo zakazu wjeżdża na tor 
i dokonuje uszkodzeń wyłożonej trawy. Apeluję do młodzieży 
i rodziców o powstrzymanie się od korzystania z pumptracka.  
W łatwy sposób, dzięki monitoringowi, można namierzyć niszczycieli. 
Proszę młodzież i rodziców o rozwagę i uszanowanie pracy 
wykonawców obiektu, na który pozyskaliśmy dofinansowanie 
z Urzędu Marszałkowskiego. W przyszłym roku planujemy budowę 
oświetlenia na obiekcie – 11 masztów, budowę dojścia – chodników 
o długości 65 m oraz montaż elementów małej architektury miejskiej 
- ławek, koszy i stojaków na rowery. Pomysł na taką infrastrukturę 
powstał po tzw. debacie oksfordzkiej przeprowadzonej w 2015 roku, 
dyskusji kargowskich gimnazjalistów, podczas której zwolennicy 
budowy pumptracka przekonywali oponentów do potrzeby 
powstania inwestycji. Pomimo sporów, ważenia plusów i minusów, 
obydwie grupy gimnazjalistów marzyły o powstaniu miejsca zabaw 
dla młodzieży. Stąd też w obecnej kadencji wprowadziliśmy do 
budżetu taką inwestycję.

Olbrzymie zainteresowanie dzieci i młodzieży korzystaniem 
z  możliwości zabawy na centrum sportowo rekreacyjnym najlepiej 
uzasadnia potrzebę jego powstania.

Kargowa z kulturą
W drugiej połowie roku Gminne Centrum Kultury w Kargowej 
z re a l i zowa ł o  k i l k a  wa ż nyc h  p a r t n e r s k i c h  p ro j e k t ów, 
współfinansowanych przez Euroregion Sprewa-Nysa-Bóbr. 
Lipcowe wydarzenie, Magiczny Piknik Rodzinny, które nawiązywało 
charakterem do tradycji Nocy Nenufarów, okazało się hitem. Na 
kargowską Copacabanę  przybyły setki dzieci i tłumy mieszkańców 
Gminy Kargowa oraz gości z zewnątrz. Widowisko „Ogień, światło 
i dźwięk”, z pokazem tańców w wykonaniu formacji tanecznych,   
pokaz płonących tratw oraz pochodnie, ognisko, dym i dźwięk, 
zachwyciły uczestników imprezy! 
Listopadowe spotkania z kulturą wyróżniał projekt ,,Klasyka po obu 
stronach Odry”,  zainicjowany cyklem ,,Chopin w Podróży”. Podczas 
muzycznego wieczoru gościliśmy pianistę z Niemiec i reprezentanta 
XVIII Międzynarodowego Konkursu Pianistycznego im. F. Chopina w 
Warszawie. Konferansjerkę prowadził  wybitny chopinista – Jan 
Popis, który wprowadził uczestników spotkania w świat muzyki 
Fryderyka Chopina. Owacje na stojąco w przekonywający sposób 
wyraziły zachwyt publiczności. 
Ciekawym wydarzeniem był Międzynarodowy Dziecięcy Konkurs 
Tańca oraz jubileusz dwudziestolecia grup tanecznych, działających 
pod kierunkiem Teresy i Pauliny Glapińskich, przy GCK w Kargowej. 
Dziesiątki wychowanków na przestrzeni dwudziestolecia, którzy 
swoje umiejętności taneczne wielokrotnie prezentowali 
publ iczności ,  dz is ia j  już dorosłych ludzi ,  ze zdobytym 
doświadczeniem nie tylko w dziedzinie tańca, z powodzeniem 
funkcjonuje w społeczeństwie i jest powodem do dumy dla nas 
kargowian. 

Jerzy Fabiś

W  z w i ą z k u  z  z a m i a r e m 
przystąpienia  Gminy Kargowa do 
budowy oczyszczalni ścieków oraz 
budowy kanalizacji w trzech 
wsiach,  zobl igowani ustawą 
z l e c i l i ś m y  o p r a c o w a n i e 
dokumentu - ocenę efektywności 
real izacj i  przedsięwzięcia w 
modelu PPP, którego celem jest 
udzielenie odpowiedzi na pytanie 
czy zasadnym jest wdrożenie w 
ramach partnerstwa publiczno – 
prywatnego budowy naszej 
o c z y s z c z a l n i .  P l a n o w a n a 

inwestycja została poddana analizie pod kątem organizacyjno-
prawnym, ekonomicznym i technicznym. Według dokumentu 
najbardziej optymalnym z punktu widzenia organizacyjnego i 
finansowego jest model partnerstwa publiczno-prywatnego z 
powołaniem spółki celowej, w którym Partner Prywatny zobowiązuje 
się do zaprojektowania, wybudowania i utrzymania istniejącej sieci 
kanalizacyjnej a także nowej oczyszczalni ścieków wraz z budową 
sieci kanalizacyjnej w trzech miejscowościach – Smolno Wielkie, 
Wojnowo i Chwalim. Wprawdzie generuje on wyższe koszty w 
stosunku do wariantu z wyłączną budową oczyszczalni ścieków, 
jednak pozwala na osiągnięcie nieco niższych stawek taryf za 
odprowadzane ścieki dla mieszkańców, ze względu na to, że koszty te 
zostaną dodatkowo rozłożone proporcjonalnie na wyższą liczbę 
odbiorców. Dodatkowo model ten pozwala na wygenerowanie 

większych oszczędności w stosunku do modelu tradycyjnego, 
ponieważ Partner Prywatny jest zobowiązany również do utrzymania 
infrastruktury kanalizacyjnej, co motywuje go do wyboru rozwiązań, 
które optymalizują całkowite koszty przedsięwzięcia. Jednocześnie 
umowa PPP zobowiązuje Partnera Prywatnego do utrzymania 
standardów świadczonych usług. Dodatkową korzyścią jest brak 
potrzeby angażowania kapitału własnego i  zaciągania kredytów 
przez Podmiot Publiczny – gminę. Ważnym elementem jest też 
przeniesienie większości ryzyk na Partnera Prywatnego, co 
uniemożliwia model tradycyjny. W przypadku budowy oczyszczalni 
ścieków w formule PPP, Podmiot Publiczny a więc gmina w podziale 
ryzyk wzięłaby na siebie odpowiedzialność za dostarczenie w 
perspektywie 30 lat zadeklarowanej ilości ścieków. Nie wywiązanie 
się z dostarczenia zapisanej w umowie z Partnerem Prywatnym 

3stabilnej  liczby m  ścieków będzie powodować konieczność 
poniesienia na jego rzecz kosztów przez gminę za każdy metr 
sześcienny w całym okresie trwania umowy. 
Jak wynika z analizy przedstawionych dokumentów budowa 
oczyszczalni w nowej lokalizacji, zważywszy na wzrost cen w 
budownictwie będzie generować wyższe koszty inwestycji o ponad 5 
milionów złotych, w stosunku do kosztów budowy w starej lokalizacji, 
w projekcie z 2017 roku, który otrzymał ok. 10 milionowe 
dofinansowanie w 2018 roku. Oprócz inflacji, wzrost kosztów 
związany jest z koniecznością budowy rurociągu o długości 900 m, 
doprowadzenia mediów (wody, energii elektrycznej, budowy 
trafostacji). 

c.d. na str. 4

Co dalej z oczyszczalnią?
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W pomieszczeniach budynku szkolnego przy 
ul. Kościelnej 45 w Kargowej już wkrótce 
rozpocznie swoją działalność Klub Dziecięcy 
„Maluch”. Wydzielone pomieszczenia 
b u d y n k u  s z k o l n e g o  s ą  a k t u a l n i e 
remontowane, budowany jest również 

p iękny p lac  zabaw.  Pod warunkiem 
otrzymania zgody na użytkowanie jednostka 
rozpocznie swoją działalność 1 lutego 2022 r. 
Klub zapewni 22 miejsca opieki nad dziećmi 
od ukończenia 1 roku życia  do lat 3, będzie 
funkcjonował w godzinach od 6.30 do 17.00. 
Trwa rekrutacja pracowników do klubu. 
Placówką kierować będzie pani Agnieszka 
Dryło.

Od 6 grudnia trwa nabór dzieci do Klubu 
Dziecięcego. 

O przyjęcie, pod warunkiem złożenia 
wymaganych dokumentów, mogą ubiegać 
się (kryteria obligatoryjne):

1)  osoby pracujące lub zamieszkałe
(w rozumieniu przepisów ustawy Kodeks 
Cywilny) na terenie gminy Kargowa, 
województwo lubuskie,

2) osoba bezrobotna lub bierna zawodowo 
pozostająca poza rynkiem pracy ze względu 

na obowiązek opieki nad dziećmi do lat 3, w 
tym osoba,  która przerwała kar ierę 
zawodową ze względu na urodzenie dziecka 
lub przebywająca na urlopie wychowawczym 
w rozumieniu ustawy Kodeks pracy, a także 
osoba pracująca, sprawująca opiekę nad 
dziećmi do lat 3 (w tym osoby przebywające 
na urlopie macierzyńskim lub rodzicielskim, 
na urlopie wychowawczym),

3) rodzic dziecka od ukończenia 1 roku życia 
do ukończenia 3 roku życia. 

Pierwszeństwo w przyjęciu do klubu mają 
(kryteria fakultatywne): 

1) osoby wychowujące troje lub więcej dzieci,

2) osoby samotnie wychowujące dziecko,

3) rodzic dziecka z  niepełnosprawnością. 

Magdalena Żurawiecka

Klub Dziecięcy „Maluch”

Gmina Kargowa złożyła wniosek o przyznanie grantu w ramach 
wsparcia dzieci z rodzin pegeerowskich w rozwoju cyfrowym. O 
wysokości grantu decyduje Centrum Projektów Polska Cyfrowa 
(CPPC). Do 16 grudnia br. Gmina Kargowa jest zobowiązana 
zweryfikować poprawność danych w oświadczeniach  złożonych 
przez opiekunów prawnych oraz osoby pełnoletnie składające 
oświadczenie we własnym imieniu. Spełnienie warunków programu i 

terminowe złożenie prawidłowo wypełnionych dokumentów nie jest 
równoznaczne z otrzymaniem wsparcia. Sprzęt komputerowy 
zostanie zakupiony i przekazany na własność wnioskodawcy 
wyłącznie w przypadku otrzymania przez Gminę Kargowa 
dofinansowania na ten cel.

Magdalena Żurawiecka

Wsparcie dzieci z rodzin pegeerowskich w rozwoju cyfrowym - "Granty PPGR"

Wszystko wygląda dobrze, dopóki nie 
przyjrzymy się stawkom taryf, które również 
w ramach analizy zostały wyliczone i które 
miałyby obowiązywać po wybudowaniu 
oczyszczalni. Nawet najbardziej optymalne 
rozwiązanie będzie wymagało przyjęcia 

3stawki dużo ponad 20 złotych za m . 
W analizie przeprowadzono również 
symulację jak kształtowałaby się wysokość 
stawki przy uwzględnieniu dotacji w kwocie 

10 mln zł. Tutaj sytuacja ma się znacznie 
lepiej, ale to i tak trzykrotność tego co 
płacimy dzisiaj. Aby mieszkańcy mogli płacić 
w miarę akceptowalną stawkę, to wysokość 
dotacji musiałaby być znacznie wyższa, ale 
perspektywy na otrzymanie takiej dotacji 
niestety nie są obiecujące, zważywszy na 
z a p l a n o w a n ą  w i e l ko ś ć  ś r o d kó w  w 
Regionalnym Programie Operacyjnym w 
latach 2021-2027 . 

Na początku stycznia zorganizujemy 
spotkanie zespołu ds. PPP, na którym 
będziemy dyskutować nad dokumentem i 
płynącymi wnioskami, a następnie sprawę 
przedstawimy Radzie Miejskiej, aby wspólnie 
wypracować decyzję co do dalszych kroków.

Marta Paron
Przewodnicząca zespołu ds. PPP

- Drogi krajowe: droga krajowa nr 32, w tym ulice: Zamieście, 
Wolsztyńska, 27 Stycznia, Sulechowska. 
Jednostka odpowiedzialna za utrzymanie dróg: Rejon Dróg 
Krajowych w Nowej Soli, ul. Rudno 1 67-100 Nowa Sól, tel. 38 387 
24 66.

- Drogi wojewódzkie: droga wojewódzka nr 314 Kargowa – Świętno, 
droga wojewódzka nr 313 Klenica – Babimost, w tym ulice: Dolna, 
Kościuszki, Babimojska.
Jednostka odpowiedzialna za utrzymanie dróg: Rejon Dróg 
Wojewódzkich w Zielonej Górze, ul. Nowa 1 65-339 Zielona Góra, 
tel. 68 322 17 00,  68 325 58 90.

- Drogi powiatowe: Nowy Jaromierz – Obra Dolna, Wojnowo – 

skrzyżowanie z drogą krajową nr 32, Nowe Kramsko – Wojnowo, 
Smolno Wielkie – Ostrzyce, Kargowa – Karszyn – Siadcza, Nowy 
Jaromierz – Uście – Kolsko, ulice: Kościelna, Piaskowa, Przemysłowa, 
Rynek – część zachodnia.
Jednostka odpowiedzialna za utrzymanie dróg: Powiatowy 
Zielonogórski Zarząd Dróg, Górzykowo 1 66-100 Sulechów, tel. 68 
385 95 00.

- Drogi gminne: pozostałe drogi na terenie Gminy Kargowa 
niewymienione wyżej.
Jednostka odpowiedzialna za utrzymanie dróg: Zakład Gospodarki 
Komunalnej Sp. z o.o., ul. Przemysłowa 4 66-120 Kargowa, tel. 68 
352 50 60.

Marta Kamrowska

Zimowe utrzymanie dróg na terenie Gminy Kargowa
w sezonie zimowym 2021/2022
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W sierpniu w Kargowej przy ul. Wolsztyńskiej 
został wypchnięty z gniazda młody bocian. 
Pokiereszowany, z dziobem pełnym ziemi i 
złamaną nogą nie miał szans na przeżycie. 
Zaopiekował się nim pan Jerzy Jaszczak, a 
następnie przewiózł go do Ośrodka 
Rehabilitacji Dzikich Zwierząt im. św. 
Fr a n c i s z k a  z  A s y ż u  w To m a s z o w i e 
Bolesławieckim.

Ptakiem zajął się weterynarz, który w 
ośrodku otoczył go profesjonalną opieką. 
Pani Sylwia Nozderko zainicjowała na 
facebooku zbiórkę pieniędzy na leczenie 
rannego bociana. Zebrano kwotę 501 zł, 
którą przekazano na konto stowarzyszenia 
Ośrodek Rehabilitacji Dzikich Zwierząt 
Klekusiowo (KRS 0000681883) .  We 
wrześniu przedstawiciele Lubuskiego Klubu 
Turystycznego AGROŚ: Jerzy Jaszczak, 
Wiesław Okrzos, Andrzej Kowalski i grupa 
uczniów ze szkoły podstawowej pod opieką 

Ewy Herbik odwiedzili „kargowskiego” 
bociana w klinice. Celem wycieczki było 
poznanie  ośrodka i  zwierząt  w n im 
przebywających oraz zdobycie informacji o 
bocianie białym.

W k l in i ce  są  l eczone  i  poddawane 
rehabilitacji: konie, szopy, sarny, jeże, orły 
bieliki, sowy, bociany, żurawie, czaple, 
łabędzie, kaczki i gęsi. Kargowski bocian w 
niecały miesiąc po przywiezieniu do ośrodka i 
wykonaniu operacji złożenia złamanej nogi, 
chodzi już na obu nogach. Jest szansa, że do 
Afryki odleci w przyszłym roku. Głównym 
zadaniem ośrodka jest wyleczenie chorych 
zwierząt i umieszczenie ich na powrót w 
naturalnym środowisku. Niektóre z nich 
pozostają w klinice, ponieważ nie udaje im się 
przywrócić pełnej sprawności.

W ośrodku jest też propagowana wiedza o 

życiu zwierząt, w tym bocianów. Kolejną 
a t r a k c j ą  w y c i e c z k i  b y ł a  w i z y t a  w 
Przemkowskim Parku Krajobrazowym. 
S p a c e r  p o  d re w n i a n y c h  k ł a d k a c h , 
wspinaczka na wieżę widokową, z której 
rozpościera się piękny widok na rezerwat 
przyrody „Stawy Przemkowskie”. Na licznych 
stawach można było obserwować ptactwo 
wodne. W drodze powrotnej wszyscy 
uczniowie uczestniczyl i  w konkursie 
przygotowanym przez opiekunów: Ewę 
Herbik i Andrzeja Kowalskiego. Uczestnicy 
konkursu wykazali się dużą wiedzą na temat 
bociana białego i  rezerwatu „Stawy 
Przemkowskie”. Zwycięzcą potyczek został 
Nikodem Żukowski. Wycieczka i nagrody 
zostały sfinansowane ze środków własnych 
Lubuskiego Klubu Turystycznego „AGROŚ”.

tekst: Ewa Herbik
fot. Jerzy Jaszczak

„Klekusiowo – niedokończona historia kargowskiego bociana”

Głównym celem Gminnego Centrum Kultury 
w Kargowej w 2022 roku będzie szeroko 
rozumiana współpraca ze środowiskiem 
lokalnym, współdziałanie, inicjowanie 
ciekawych przedsięwzięć we współpracy i 
wspomaganie ciekawych inicjatyw przy 
wydatnym udziale m.in. powołanej do życia 
Rady Programowej Gminnego Centrum 
Kultury w Kargowej. W tak rozumianą misję 

instytucji  wpisują się już planowane 
d z i a ł a n i a :  r e a l i z a c j a  9  p r o j e k t ó w 
transgranicznych z zaprzyjaźnioną Gminą 
S c h u l z e n d o r f  i  n o w y m  p a r t n e r e m 
Stowarzyszeniem Polsko-Niemieckim z 
C o t t b u s ,  r e a l i z o w a n y c h  n a  b a z i e 
pozyskanych  środków unijnych; realizacja 
widowiska pn. ,,Noc Świętojańska” - z 
elementami: taniec, ogień, światło i dźwięk - 
k t ó r a  m a  s z a n s ę  s t a ć  s i ę  z n a k i e m 
rozpoznawczym Gminy Kargowa; III edycja 
imprezy plenerowej pn. „Kargowa się chwali”, 
podczas której na placu przed Ratuszem 
zaprezentu ją  s ię  loka ln i  wytwórcy, 
handlowcy, stowarzyszenia, ale także 
winiarze z ościennych gmin, co będzie 
skutkować procesem odtwarzania tradycji i 
miejsc związanych  z winiarstwem w Gminie 
Kargowa; realizacja wystaw, wernisaży, 
spotkań autorskich w Mediatece; turniejów, 
pokazów, meczy, na obiektach sportowych. 
Pojawiła się propozycja radnych i sołtysów, 

co do realizacji ,,Turnieju Wsi”. Trwają prace 
nad scenariuszem Święta Miasta i Festiwalem 
F i l m o w y m  M a c i e j a  Ko z ł o w s k i e g o . 
Przyszłoroczne działania będą zmierzały w 
kierunku wzrostu aktywnego uczestnictwa 
mieszkańców w kulturze i sporcie na terenie 
gminy, poprzez organizację warsztatów, 
przeglądów, konkursów, pokazów, rozwój 
kompetencji, min. poprzez organizację 
ko n f e r e n c j i ,  s z ko l e ń ,  w a r s z t a t ó w, 
rozszerzenie oferty kulturalnej (co wiąże się 
z prowadzeniem kampanii informacyjnych), 
rozbudowę s iec i  kontaktów,  da lszy 
i n t e n s y w n y  r o z w ó j  w s p ó ł p r a c y 
transgranicznej, wzmacnianie działań 
wolontariackich, realizacja oddolnych działań 
kulturalnych i edukacyjnych, partnerską 
w s p ó ł p r a c ą  z e  s t o w a r z y s z e n i a m i , 
instytucjami, placówkami i klubami mającymi 
siedzibę na terenie gminy.

Zapraszam do współpracy - Tomasz Furtak

Priorytety i kierunki działalności Gminnego 
Centrum Kultury w Kargowej w nowym 2022 roku           
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W związku z rezygnacją radnych Aleksandry Tomczak i Eweliny 

Kliks z mandatów, 18 lipca br. odbyły się wybory uzupełniające 

w okręgach: w Kargowej i Smolnie Wielkim, w wyniku czego 

mandat radnego uzyskał: Andrzej Wnęk oraz Radosław Konopka 

Nowowybrani Radni złożyli ślubowanie dnia 23 sierpnia 2021 r. 

Panom gratulujemy i życzymy owocnej pracy! 

Żaneta Godlewska

Nowi radni w kadencji 2018 - 2023

W okresie 17 września - 30 listopada 2021 r. trwała ósma edycja 

Budżetu Obywatelskiego Gminy Kargowa. Kwota przewidziana na 

Budżet Obywatelski w 2022 roku wynosiła 150 tys. złotych. 
W wyniku głosowania komisja kwalifikacyjna jednogłośnie 

zdecydowała, które zadania zostaną poddane dalszej ocenie i 

głosowaniu mieszkańców.
W wyniku głosowania, trwającego w okresie od 11 - 22 października 

2021 r. oba projekty uzyskały wymaganą minimalną ilość  głosów tj. 

30 (łączna liczba głosujących 234), w rezultacie czego  obydwa 

zostały przyjęte do realizacji i uwzględnione  w budżecie gminy na 

2022 rok. Łączna kwota nie powinna przekroczyć 150 tys. złotych.
Zadania przyjęte do realizacji:
1. Zakup hydrauliki wypadkowej i pompy pływającej dla OSP 

Smolno Wielkie.
2. Budowa i wykonanie dalszej części chodnika w Starym 

Jaromierzu.

VIII edycja Budżetu Obywatelskiego 2022

31 sierpnia pracownice Ośrodka Pomocy Społecznej w Kargowej 

rozdzieliły i wydały żywność dla osób, które zakwalifikowały się do 

programu z Polskiego Komitetu Pomocy Społecznej w Zielonej 

Górze, ostatnią w tym roku partię żywności w ramach Podprogramu 

2020 Programu Operacyjnego Pomoc żywnościowa 2014-2020 

współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Pomocy Najbardziej 

Potrzebującym.
Produkty, które pozyskaliśmy, to: makaron, kawa zbożowa, 

herbatniki maślane, mleko, szynka drobiowa, szynka wieprzowa 

mielonka, cukier biały, filet z makreli w oleju.
Serdecznie dziękujemy firmie Brychcy Sp. z o. o Ubojnia Drobiu w 

Kargowej za darmowy transport niezbędny do przywiezienia 

żywności.
Dziękujemy także Zakładowi Gospodarki Komunalnej Sp. z o. o za 

udostępnienie pomieszczeń oraz pomoc w załadunku i rozładunku.
Anna Wierzbińska

Pomoc żywnościowa

31 sierpnia 2021 r. OSP Kargowa z rąk Starosty Powiatu 
Zielonogórskiego otrzymała statuetki oraz certyfikaty Lidera Trzeciego 
Sektora Powiatu Zielonogórskiego dla Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Kargowej.
Wasze zaangażowanie, działalność społeczna, troska o drugiego 
człowieka, jego życie, zdrowie i dorobek sprawiają, że cieszycie się w 
społeczeństwie niesłabnącym zaufaniem, dużym szacunkiem 
i uznaniem. Życzymy dalszych sukcesów w realizacji przyjętych celów i 
zadań, bezpiecznej służby, zawsze szczęśliwych powrotów z akcji, 
a także zdrowia, szczęścia oraz wszelkiej pomyślności w życiu 
osobistym. Gratulujemy OSP Kargowa!

Gratulacje dla OSP Kargowa!

Dla 243 dzieci w wieku przedszkolnym z Gminy Kargowa w ramach 
620 godzin zajęć dodatkowych, a także dla 4 nauczycieli 
wychowania przedszkolnego realizujemy projekt w okresie od 
01.08.2021 r. do 30.06.2022 r. w ramach, którego realizowane są 
następujące zadania:

1. Organizacja zajęć dodatkowych rozwijających kompetencje 
kluczowe.

2. Zakup niezbędnego wyposażenia do organizacji zajęć 
dodatkowych.

3. Doskonalenie umiejętności, rozwój kompetencji lub kwalifikacji 
nauczycieli wychowania przedszkolnego w Gminie Kargowa.

Wartość projektu: 118 723,31 zł

Dofinansowanie projektu z UE: 100 914,81 zł

W ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Lubuskiego na lata 2014-2020, Działanie 8.1. Poprawa dostępności 
i jakości edukacji przedszkolnej, Poddziałanie 8.1.1. Poprawa 
dostępności i jakości edukacji przedszkolnej – projekty realizowane 
poza formułą ZIT., współfinansowany ze środków Unii Europejskiej 
w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego.

Paulina Grzesiuk

„Nowoczesne przedszkolaki
w Gminie Kargowa”

Żaneta Godlewska
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Fryderyk Chopin nie dość, że jechał w 1828 roku przez Kargowę, to 
jeszcze 20 listopada br. podbił nasze miasto swoimi kompozycjami 
podczas inauguracji cyklu ,,Chopin w Podróży” w ramach projektu 
transgranicznego ,,Klasyka po obu stronach Odry”. Jeszcze żywo 
mieliśmy w pamięci zmagania młodych pianistów z całego świata 
podczas XVIII edycji Międzynarodowego Konkursu Pianistycznego 
im. F. Chopina w Warszawie, tego najbardziej prestiżowego konkursu 
pianistycznego na świecie, a ten dotarł również do Kargowej, gdyż 
gościliśmy reprezentanta Polski na konkursie – Tomasza Maruta. 
Oprócz polskiego pianisty wystąpił także pianista z Niemiec – Richard 
Fischer. Gościliśmy również wybitnego chopinistę – Jana Popisa, 
który wprowadził słuchaczy w magiczny świat muzyki Fryderyka 
Chopina. Publiczność została oczarowana artyzmem pianistów, ale 
także towarzyszącą wydarzeniu atmosferą, spotkaniem z kulturą 
winiarską i lokalnymi produktami. Tym wydarzeniem został 
zainicjowany cykl pn. ,,Chopin w Podróży”, niewykluczone, że od 

przyszłego roku przerodzi się on w Festiwal, który będzie miejscem 
ważnych wydarzeń artystycznych. 
Wydarzenie realizowano dzięki dofinansowaniu przez Euroregion 
Sprewa-Nysa-Bóbr w ramach Funduszu Małych Projektów. 
Partnerami Gminnego Centrum Kultury w Kargowej przy realizacji 
tegorocznej imprezy byli: Urząd Miejski w Kargowej oraz 
zaprzyjaźniona Gmina Schulzendorf. Patronat nad wydarzeniem 
objął Burmistrz Kargowej. Ważnym partnerem wydarzenia jest także 
publiczność, jak również partnerzy instytucjonalni, sponsorzy, 
eksperci oraz goście z Schulzendorf wspólnie tworzący atmosferę 
muzycznego święta. Koncert reprezentanta Polski na XVIII 
Międzynarodowym Konkursie Pianistycznym im. F. Chopina , był 
dużym wydarzeniem artystycznym nie tylko w Kargowej, ale odbił się 
szerokim echem także w całym województwie.

Tomasz Furtak

Klasyka po obu stronach Odry – inauguracja cyklu „Chopin w Podróży”

W lipcu rozpoczęła się realizacja projektu pn. "Klasyka po obu 
stronach Odry", w ramach którego  gościliśmy chór "Eichwalder 
Chorgemeinschaft" z zaprzyjaźnionej gminy Schulzendorf. Nasi 
goście wraz z zespołem śpiewaczym "Kargowiacy" integrowali się 
podczas wspólnego biesiadowania w Wojnowie, gdzie każdy z 
zespołów prezentował swoje utwory. Kolejnego dnia na 
przepięknym koncercie w Gminnym Centrum Kultury w Kargowej 
wrażeń dostarczyły Anna Bakalarek oraz Iga Kałążna, w którym 
również uczestniczyli nasi goście z Schulzendorfu.

Tomasz Furtak

Klasyka po obu stronach Odry
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Latem na kargowskim rynku, na imprezie pn. "Kargowa się chwali" 
można było podziwiać dzieła rękodzielników i wytwory regionalne 
mieszkańców Gminy Kargowa. Były występy artystyczne, zabawy 
dla dzieci i  „Kargowski Targ”.
W trakcie imprezy odbyła się zbiórka na rehabilitację mieszkańca 
naszej gminy - Sławka Lisiewicza, w trakcie której udało się zebrać 
9260 zł!  Serdecznie dziękujemy za udzielone wsparcie.

GCK Kargowa

Kargowa się chwali

Na bieżni przy Szkole Podstawowej w Kargowej odbyły się zawody 
sportowe dla młodzieży (w wieku 10-15 lat) w dwóch nietypowych 
konkurencjach: jazda na hulajnodze i sztafety biegowe 100 +200 
oraz 300 +400 metrów. Konkurencje odbywały się w osobnych 
kategoriach dla chłopców i dziewcząt. Było mnóstwo emocji 
i radości z rywalizacji.  I choć były dyplomy i gratulacje to nie 
o nagrody tu chodziło, a o wspólne spędzanie czasu w sposób 
aktywny i zdrowy. 

GCK Kargowa

Dzień sportu

W ramach cyklu Jazz Crossing Festival Canada & Polska jeden 
z koncertów odbył się Gminnym Centrum Kultury w Kargowej, na 
którym gościliśmy zespół Wojciech Justyna TREEOH. Była to 
prawdziwa uczta muzyczna nie tylko dla koneserów jazzu. Zespół 
łączy w sobie dynamiczny funk-jazz z wielokolorowymi rytmami z 
całego świata, co daje efekt bogatych sensorycznie utworów z 
charakterystycznymi dla wielu zakątków świata l iniami 
melodycznymi.

GCK Kargowa

Jazzowa uczta

W połowie października miało miejsce podsumowanie letniego 
turnieju tenisowego, który odbywał się przez okres 3 miesięcy, od 
lipca do września. Koordynatorem turnieju był Andrzej Okuniewicz, 
który razem z dyrektorem Tomaszem Furtakiem wręczyli laureatom 
statuetki. A oto zwycięzcy rywalizacji:
1 miejsce – Marek Krzystek
2 miejsce – Damian Maj
3 miejsce - Bogusław Jóźwikowski
4 miejsce – Katarzyna Radom
5 miejsce – Anna Maciejewska
Zawodnicy turnieju aktywnie uczestniczą również w rozgrywkach 
prowadzonych na terenie ościennych gmin, między innymi 
w Zielonej Górze i Przytoku. W rozgrywkach w Kargowej brali udział 
także zawodnicy z miejscowości spoza Gminy Kargowa. Gratulujemy 
wyników i sportowego poziomu rywalizacji.

GCK Kargowa

Turniej tenisowy
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„Piwnica Artystyczna” to sekcja plastyczna 
dla dorosłych działająca w Gminnym 
Centrum Kultury w Kargowej. Początek 
działalności datowany jest na wrzesień 2010 
roku. Od  dziesięciu  lat zajęcia prowadzi 
Ludwik Błażejewski absolwent Państwowej 
Wyższej Szkoły Sztuk Plastycznych w 
Gdańsku.
Ludzie dorośli, mieszkańcy miasta i Gminy 
Kargowa, którzy malowali w domach lub 
myśleli o tym, aby malować, wreszcie znaleźli 
miejsce, gdzie mogą realizować i rozwijać 
swoje pasje. W chwili obecnej sekcja skupia 
11 osób malujących różnymi technikami, 
większość maluje techniką olejną.
„Piwnica Artystyczna” oprócz malowania w 
swojej pracowni, wypracowała własne formy 
kształcenia, którymi są plenery własne, 
podczas których rozwijane są  umiejętności 
tworzenia  kompozycj i  kra jobrazu w 
przestrzeni. Członkowie  sekcji uczestniczą  
r ó w n i e ż  w  p l e n e r a c h  m a l a r s k i c h 
organizowanych przez zewnętrznych 
o rg a n i z a t o rów w t y m  w p l e n e ra c h 
m i ę d z y n a ro d ow yc h .  Ko l e j n ą  fo r m ą 
kształcenia są warsztaty malarskie, podczas, 
których zdobywają umiejętności malowania 
różnymi technikami. Warsztaty takie 

prowadzili: Agnieszka Kujawa-Bartosik, 
Izabela Sak - akwarela, Izabela Sak - akryl, 
Celina Lis - akwarela, Ludwik Błażejewski - 
sucha pastela. 
Sekcja  wypracowała wieloletnie i bardzo 

cenione formy współpracy  z różnymi 
instytuc jami  kul tura lnymi  wymienić 
należałoby:  GOK w Bajadłach,  GCK 
w Siedlcu, Dom Kultury w Wolsztynie. 
Następstwem tej działalności jest organizacja 
wystaw zbiorowych i indywidualnych, 
których było  około 25 a tylko w 2020 r. 
odbyły się  w Domu Kultury w Wolsztynie, 
Centrum Nauki im. Keplera w Zielonej Górze 
w Mediatece w Kargowej, Gminnym Centrum 
Kultury w Siedlcu, w Galerii „R” na Oddziale 
Rad io log i i  Wojewódzk iego  Szp i ta la 
w Gorzowie.

 W ramach obchodów jubileuszu odbyła się 
wystawa prac malarskich członków Piwnicy, 
fotografii „Za sztalugą” – Piwnica Artystyczna 
w obiektywie Romana Czarneckiego, krótki 
recital Igi  Kałążnej,  degustacja wina 
i oczywiście jubileuszowy tort. Nie zabrakło 
podz iękowań,  gratu lac j i ,  przytu lań , 
pocałunków i łez wzruszenia.

Teresa Krajewska-Grzelka
szefowa Piwnicy Artystycznej

10-lecie Piwnicy Artystycznej

Złóż deklarację - Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków
1 lipca rozpoczął się proces składania 
dek la rac j i  do  Cent ra lne j  Ewidenc j i 
Emisyjności Budynków, który ma na celu 
zebranie danych dotyczących źródeł ciepła i 
spalania paliw w budynkach mieszkalnych i 
niemieszkalnych. Każdy budynek, który 
posiada źródło ciepła lub spalania paliw do 1 
MW należy zgłosić, wypełniając deklarację, 

którą można złożyć przez profil zaufany albo 
podpis elektroniczny. Wystarczy wejść na 
stronę www.zone.gunb.gov.pl, nacisnąć -> 
złóż deklarację <- wypełnij ją i wyślij. 
Złożenie deklaracji jest obowiązkowe, jeżeli 
Państwa dom posiada źródło ciepła i spalania 
paliw zainstalowane przed 1 lipca 2021 r. Na 
złożenie deklaracji jest 12 miesięcy. Jeżeli 

źródło ciepła lub spalania paliw zostanie 
zainstalowane po 1 lipca deklarację trzeba 
złożyć w terminie 14 dni. Deklarację można 
z ł oż yć  t a k że  w Ur zę d z i e  Mi e j s k i m 
w Kargowej pok. nr 8.

Elwira Wawrzyniak
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24 września 2021 r. w Mediatece Światowid w Kargowej odbyło się 
podsumowanie XXII Ogólnopolskiego Konkursu Literackiego im. 
Eugeniusza Paukszty "Mała ojczyzna - pogranicza kultur".
Uroczystość rozpoczęła się jak co roku złożeniem kwiatów, m.in. 
przez Burmistrza Kargowej Jerzego Fabisia i syna patrona Biblioteki 
w Kargowej Dominika Pauksztę, pod tablicą pamiątkową w 
Leśniczówce Pracy Twórczej i Izby Pamięci im. Eugeniusza Paukszty. 
Następnie w Mediatece odbyło się rozstrzygnięcie konkursu i 
wręczenie nagród laureatom, wystąpienie zaproszonych gości.
W trakcie uroczystości można było obejrzeć wystawę fotografii pt. 
"Człowiek" Pana Rolanda Hellmanna, Spotkanie uświetnił koncert 
Anny Bakalarek pt. "Człowieczy los".

Małgorzata Kwiecień

XXII Ogólnopolski Konkurs Literacki

W ostatnich miesiącach w Mediatece dużo się działo i na łamach 
Informatora nie ma możliwości napisać o wszystkim co się wydarzyło, 
więc w dużym skrócie…  
Jeszcze latem odbyły się pokazy i warsztaty naukowe dla dzieci pt. 
"Kryształy i czekolada" oraz warsztaty LEGO. Zainteresowaniem 
cieszyły się warsztaty z Panią Anią Czubkowską, która prowadzi 
pracownię ZAPLECIONAMAMA. Panie na nowo przybliżyły sobie 
technikę makramy znaną od starożytności, która powróciła i stała się 
„must have” wnętrzarskich dekoracji. 
Jesień w Mediatece rozpoczęła się Narodowym Czytaniem, które w 
tym roku przyciągnęło czytelników do posłuchania "Moralności Pani 
Dulskiej" Gabrieli Zapolskiej. W rolę bohaterów wcielili się Burmistrz 
Kargowej, radni oraz nauczyciele. 
Nie zabrakło też akcentów z zagranicy. Niemiecki fotograf, poeta, 
autor książek (albumów fotograficznych) Roland Hellmann podczas 
swojego spotkania autorskiego promował swój najnowszy tomik 
poezji "Myśli" oraz otworzył wystawę fotografii pt. "Człowiek". 
Gościliśmy także inicjatorów partnerskiej współpracy gmin 
Schulzendorf i Kargowej - byłego przewodniczącego Rady Gminy 
Wernera Elffnera i poprzedniego burmistrza Herberta Burmeistera. 
Zorganizowane zostało spotkanie autorskie Eugeniusza Kurzawy – 
poety, dziennikarza, byłego wieloletniego prezes zielonogórskiego 
oddziału Związku Literatów Polskich, podczas którego odbyła się 
promocja jego najnowszej książki „Spis treści. 66 postaci, które…„. 
Autor opowiadając w książce o osobach znanych, ale także i mniej 
rozpoznawalnych opisuje przy okazji swój życiorys.
W listopadzie mieliśmy możliwość uczestniczenia w wernisażu, 
podczas którego otwarta została wystawa Piotra Barszczewskiego 
pt. "Moje kolorowe". Autor - miłośnik malarstwa olejnego, 

akrylowego i pasteli suchej, rozmiłowany w impresjonizmie, 
zaprezentował nam piękne pejzaże i martwą naturę. 

Małgorzata Kwiecień

…w Mediatece
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Mimo mroźnej pogody czekało na 
Mikołaja setki dzieci i dorosłych. 
W obecności wszystkich i ku wielkiej 
uc iesze najmłodszych zapal i ł 
o g ro m n ą  c h o i n kę ,  a  p óź n i e j 
rozdawał słodkości. 
Podczas spotkania burmistrz Jerzy 
Fabiś wraz z zastępczynią Martą 
Paron rozdawali dzieciom odblaski, 
aby były widoczne podczas drogi do 
domu.

Mikołaj w Kargowej
Dokończenie ze str. 1
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Stowarzyszenie Serce Kargowej pozyskało fundusze na 
zorganizowanie spotkania pt. „Solidarność międzypokoleniowa w 
Gminie Kargowa” sfinansowanego przez Narodowy Instytut 
Wolności – Centrum Rozwoju Społeczeństwa Obywatelskiego ze 
środków Programu Inicjatyw Obywatelskich NOWEFIO na lata 2021 
– 2030. Fundusze zostały wykorzystane na zakup strojów dla grup 
tanecznych oraz na przygotowanie poczęstunku. W organizacji 
zdarzenia pomagali seniorzy z DDS+. 

Sabina Kokocińska

Solidarność międzypokoleniowa w Gminie Kargowa

20 sierpnia br. w ramach zadania publicznego z zakresu wspierania 
lokalnych organizacji promujących charakterystyczne dla gminy 
imprezy, w tym o charakterze przyrodniczym, historycznym, 
kulturowym oraz krajoznawczym podkreślające atrakcyjność 
inwestycyjną regionu pt. „Kulturalny mieszkaniec Kargowej” 
odwiedziło Winnicę Kinga. Uczestnicy poznali tajniki uprawy 
winogrona, dzieje winnicy, atrakcyjność regionu oraz mieli 
możliwość kosztowania produktów regionalnych. Odwiedzili także 
Park Krasnala. 

Kulturalny mieszkaniec Kargowej

W sierpniu w ramach zadania publicznego pt. „Działania w zakresie 
profilaktyki, promocja zdrowia i zachowań prozdrowotnych” 
zorganizowało szkolenie w GCK w Kargowej.  Szkolenie 
przeprowadziła firma Observer Security Group. Zajęcia podzielone 
były na dwa bloki tematyczne. Pierwszy blok tematyczny dotyczył 
pierwszej pomocy przedmedycznej, Drugi blok tematyczny dotyczył 
b e z p i e c z e ń s t w a  m i e s z k a ń c ó w  w  d o m u  i  m i e j s c a c h 
ogólnodostępnych.

Zdrowy, bezpieczny senior

13 lipca br. członkowie Stowarzyszenia Serce Kargowej odwiedzili 
Muzeum Etnograf iczne w Ochl i  w ramach prof i laktyki 
i  rozwiązywania problemów alkoholowych.  Członkowie 
stowarzyszenia mogli wysłuchać prelekcji oraz zwiedzić skansen 
z promowaniem zdrowego trybu życia bez używek.

W Muzeum Etnograficznym w Ochli

W DDS+ w ramach aktywizacji, poprawy fizycznej i psychicznej 
odbywają się zajęcia ruchowe, malarskie, kulinarne, manualne i inne 
zajęcia powodujące uśmiech na twarzy. Seniorzy w DDS+ mają 
możliwość ugotowania ulubionego posiłku, upieczenia ciasta, 
rozwiązywania krzyżówek, przeczytania książki oraz spędzenia czasu 
z przyjaciółmi. We wrześniu mieli możliwość odpoczywania nad 
jeziorem Wojnowskim, gościć w „chacie rybaka” oraz świętować 
Dzień Seniora. W tym wyjątkowym dniu życzyliśmy Naszym 
Seniorom dużo zdrówka, radości i uśmiechu każdego dnia. 
W październiku i listopadzie uczestnicy DDS+ wybrali się do 
Wolsztyna na spektakl „Miłosna pułapka”, komedię pełną zabawnych 
sytuacji z życia wziętych oraz uczestniczyli w spotkaniu z twórczością 
Anny German i Czesława Niemena. Uczestnicy DDS+ także 
pamiętają o ciężkiej pracy ratowników medycznych i pielęgniarkach z 

SPZOZ Wolsztyn. W ramach podziękowania upiekły rogaliki. 
Seniorzy i pracownicy z Dziennego Domu Senior + życzą wszystkim 
mieszkańcom Gminy Kargowa z okazji Świąt Bożego Narodzenia 
pięknych chwil w świetle choinki, radosnych momentów w gronie 
najbliższych, wszelkiej pomyślności w Nowym Roku oraz spełnienia 
marzeń w życiu osobistym i zawodowym. 

Dzienny Dom „Senior+” w Kargowej - zadanie współfinansowane ze 
środków Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej w ramach Programu 
Wieloletniego „Senior +” na lata 2021-2025.

Życie seniora w Dziennym Domu Senior+

teksty: Sabina Kokocińska - kierownik DDS+
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Narodowe Święto Niepodległości młodsi uczniowie Zespołu Szkolno 
– Przedszkolnego uczcili przychodząc do szkoły odświętnie ubrani, 
z kokardą narodową na piersiach oraz z biało-czerwonymi 
chorągiewkami, balonikami.
We wszystkich klasach odbyły się zajęcia o charakterze 
patriotycznym, prezentacje multimedialne, wspólne śpiewanie 
Mazurka Dąbrowskiego i innych pieśni patriotycznych. Na szkolnych 
korytarzach i w klasach pojawiły się gazetki z dziecięcymi pracami 
plastycznymi o tematyce patriotycznej.
Klasa 1 b przygotowała krótki program artystyczny, którego jednak 
ze względu na sytuację pandemiczną nie mogła zaprezentować przed 
społecznością szkolną. Uroczystość odbyła się w klasie w obecności 
zaproszonych gości – pana dyrektora Zbigniewa Michalskiego i pani 
wicedyrektor Ewy Barczewskiej.

Zbigniew Michalski

Obchody święta Odzyskania Niepodległości przez Polskę w szkole podstawowej

W naszym przedszkolu jak zawsze odbywa się wiele ciekawych dla 

dzieci zdarzeń. Po zawarciu kontraktów grupowych przedszkolaki 

wiedziały, jakie zasady obowiązują w przedszkolu. Z okazji 

Ogólnopolskiego Dnia Przedszkolaka odbyło się wiele gier, ćwiczeń i 

zabaw ruchowych. Przyglądając się zdjęciom na stronie internetowej 

można by pomyśleć, że dzieci wciąż świętują, bo następnymi 

imprezami były Dzień Chłopaka i Dzień Dziewczynek - a więc gry, 

zabawy i drobne prezenty. W ramach kształtowania postaw 

patriotycznych u dzieci, w każdej grupie odbyły się uroczystości 

z okazji Święta Niepodległości. Widok ubranych na biało-czerwono 

dzieci, w skupieniu śpiewających hymn narodowy budził wzruszenie. 

Bardzo ważnym wydarzeniem stało się dla dzieci pasowanie na 

przedszkolaka. Najmłodsi przedszkolnym stażem z wielkim 

przejęciem najpierw składali przyrzeczenie, a następnie zostali 

pasowani na pełnoprawnego przedszkolaka.
Ewa Gwóźdź

Z życia przedszkola
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27 listopada odbył się VI Międzynarodowy 
Dziecięcy Festiwal Tańca Jubileusz XX-lecia 
Sekcji Tanecznej działającej przy Gminnym 
Centrum Kultury w Kargowej. W Festiwalu 
wzięło udział  9 formacji tanecznych 
z  p o w i a t ó w :  z i e l o n o g ó r s k i e g o , 
wolsztyńskiego oraz nowosolskiego. 
Niestety ze względu na obostrzenia 
pandemiczne nie dotarły do naszego miasta 
formacje z Czech i Niemiec. Imprezę ubarwiły 
specjalnie przygotowane okolicznościowe 
pokazy taneczne, ze specjalnie opracowaną 
choreografią, w wykonaniu formacji pod 
kierunkiem Pauliny Glapińskiej. Formacje 

rywalizowały w różnych kategoriach 
wiekowych ,  a  uczestn icy ot rzymal i 
okolicznościowe medale i puchary.

Komisja artystyczna w składzie: Aneta 
Ostrówka – przewodnicząca komisji , 
Mirosława Koziołek, Jerzy Fabiś i Marta 
Paron, po obejrzeniu pokazów wszystkich 
grup tanecznych zadecydowała o przyznaniu 
miejsc w  4 kategoriach wiekowych. 

W kategorii I (dzieci do 9 roku życia) 1 miejsce 
równorzędnie zajęły dwie grupy:  Tigusie – 
Szkoła  tańca Nowoczesnego Tiga – 
choreografia: Joanna Fiedorowicz i ABC – 

Teresa Glapińska, Gminne Centrum Kultury w 
Kargowej.

W kategorii II (od 10 do 12 roku życia) 
zwyciężyła grupa The Stars – Szkoła Tańca 
Starlight – choreograf:  Sebastian Wojtania. 
Drugie miejsce zajęły dzieci z grupy Lils – 
Szkoła  Tańca  Nowoczesnego Tiga  - 
choreografia:  Joanna Fiedorowicz, a trzecie 
miejsce Arabeska z Wolsztyńskiego Domu 
Kultury – choreografia Katarzyna Haremza. 

W kategorii III (od 13 do 15 roku życia) dwa 
równorzędne pierwsze miejsca zajęły grupy 
Bastet z Wolsztyńskiego Domu Kultury z 
choreografią Katarzyny Haremzy i Animator z 
Gminnego Centrum Kultury w Kargowej.

W najstarszej kategorii IV (powyżej 15 lat) 
zwyciężyła grupa LOL ze Szkoły Tańca 
Nowoczesnego Tiga – choreografia: Joanna 
Fiedorowicz, a drugie miejsce zajął Kameleon 
pod batutą Pauliny Glapińskiej.

Najważniejsze trofeum – Puchar Burmistrza 
Kargowej, zdobyła formacja The Stars – 
Szkoła Tańca Starlight i choreograf  Sebastian 
Wojtania.

Zarówno festiwal, jak i jubileusz, zostały 
dofinansowane przez Zarząd Województwa 
L u b u s k i e g o  z a  p o ś r e d n i c t w e m 
stowarzyszenia Kargowski Uniwersytet  
Trzeciego Wieku.

Tomasz Furtak

VI Międzynarodowy  Dziecięcy Festiwal Tańca – Kargowa 2021 
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Po południu 27 listopada 2021 w GCK 
Kargowa odbyła się gala z okazji jubileuszu 
zespołów tanecznych prowadzonych przez 
instruktorki: Teresę i Paulinę Glapińskie. 
Formacje taneczne działają przy Gminnym 
Centrum Kultury w Kargowej od 20 lat, 
zaszczepiając zamiłowanie do tańca 
kolejnym pokoleniom. Ważnym aspektem 
d z i a ł a l n o ś c i  f o r m a c j i  j e s t  a s p e k t 
reprezentowania gminy na zewnątrz i 
ubarwiania swoimi występami różnego 

rodzaju imprez miejskich, jak „Święto Miasta” 
c z y  , , No c  Św i ę t o j a ń s k a”.  Na  b a z i e 
kilkudziesięciu tancerzy organizowany jest 
Międzynarodowy Dziecięcy Festiwal Tańca, 
który stanowi wizytówkę Kargowej. Na 
jubileuszu byli obecni goście z Schulzendorf, 
sponsorzy, rodziny tancerzy, tancerze - 
absolwenci, sympatycy. Podczas radosnego i 
obfitującego w emocje wieczoru widzowie 
mogli podziwiać na scenie pokazy taneczne, 
ze specjalnie przygotowaną choreografią, w 

w y k o n a n i u  o b e c n y c h  t a n c e r z y  i 
a b s o l w e n t ó w .  P r z y g o t o w a n o 
okolicznościową prezentację multimedialną i 
dokumentację fotograficzną obejmującą lata 
2001 – 2021. Do wglądu były kroniki oraz 
zdobyte puchary i medale.

Współorganizatorem wydarzeń było Gminne 
Centrum Kultury w Kargowej. 

Teresa Glapińska
Tomasz Furtak

XX-lecie Sekcji Tanecznej w Kargowej
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Drogi gminne

W bieżącym roku zakończyliśmy budowę ostatniego odcinka ul. 
Polnej – od skrzyżowania z ul. Stromą do skrzyżowania z ul. Górną. 
Prace zakończono w czerwcu, wybudowana została droga o długości 
300 m i nawierzchni z betonowej kostki brukowej. Koszt trzeciego 
odcinka inwestycji zamknął się kwotą 571 tys. zł.  Przeprowadziliśmy 
prace związane z równaniem dróg gruntowych i ulepszeniem 
kruszywem naturalnym na terenie gminy: ul. Zaułek Szczęśniaka w 
Kargowej oraz dróg w Obrze Dolnej i Smolnie Wielkim. Koszt robót 
wyniósł blisko 160 tys. złotych. Ponadto zleciliśmy wykonanie 
dokumentacji: budowy drogi gminnej w Dąbrówce, przebudowy 
skrzyżowania drogi krajowej z drogą gminną w Chwalimiu i budowy 
ul. Prostej w Kargowej.

Oświetlenie drogowe

W najbliższym czasie zostanie wybudowane nowe oświetlenie 
drogowe przy ul. Kilińskiego, na odcinku od skrzyżowania z ul. 
Chwalimską do skrzyżowania z ul. Dolną. Przeprowadzona zostanie 
też modernizacja oświetlenia przy drodze krajowej nr 32. W ciągu ul. 
Sulechowskiej i ul. 27 Stycznia zostanie wymienionych 26 słupów 
oświetlenia wraz ze źródłami światła. Przy ul. Wolsztyńskiej od 
skrzyżowania z ul. Kościuszki do skrzyżowania z ul. Łąkową zostanie 
zamontowanych 17 nowych opraw oświetleniowych na słupach 
będących własnością Enea. Na kolejnym odcinku od skrzyżowania z 
ul. Łąkową do skrzyżowania z drogą wojewódzką zostanie 
zdemontowana napowietrzna linia i wybudowane zostanie 
oświetlenie z oprawami skierowanymi na drogę krajową i ciąg pieszo-
rowerowy. Łączna wartość robót zaplanowanych do wykonania 
wynosi blisko 430 tys. zł. W wyniku tych robót, na terenie gminy 
zostanie zamontowanych 100 nowych opraw oświetleniowych typu 
LED i ponad 60 nowych słupów oświetleniowych. Ponadto zostało 
rozbudowane oświetlenie drogowe przy ul. Łąkowej w Kargowej, za 
kwotę 17 tys. zł.

Budynki oświatowe

W trakcie realizacji jest projekt dofinansowany ze środków Programu 
Maluch+ związany z utworzeniem na terenie naszej gminy Klubu 
Dziecięcego. Będzie to placówka zapewniająca opiekę dla 22 dzieci 
w wieku od 1 do 3 lat. Całość projektu jest dofinansowana w kwocie 
725 615 zł, przy kosztach całkowitych projektu w wysokości 907 019 
zł. W budynku oświatowym przy ul. Kościelnej w jednym z czterech 
segmentów, trwają roboty budowlane związane z przebudową 
pomieszczeń. Jedna z sal dziecięcych na parterze zostanie 
przeznaczona na Klub dziecięcy. Wydzielona sala wraz 
z pomieszczeniami pomocniczymi zapewni pełne funkcjonowanie 
instytucji. Przewiduje się też wygrodzenie ogródków dla dzieci, przy 
każdej z sal na parterze. Odnowione zostaną także sale i sanitariaty, 

przeznaczone dla przedszkola – trzy sale przedszkolne na parterze 
i cztery na piętrze. Umowa na wykonanie robót opiewa na kwotę 1 
mln 388 tys. zł. Utworzenie Klubu to nie tylko koszty związane z 
robotami budowalnym. Z myślą o placówce powstał nowy plac zabaw 
o nawierzchni bezpiecznej. Koszt wyposażenia Klubu wyniesie 288 
tys. zł. Zostaną zakupione wszelkiego rodzaju sprzęty, meble, 
pomoce dydaktyczne i zabawki przeznaczone do zapewnienia 
odpowiedniej opieki dzieciom. Klub będzie także finansowany ze 
środków europejskich. Projekt skupia się na utworzeniu i 
zapewnieniu funkcjonowania instytucji. Wartość projektu wynosi 
846 188,76 zł, a dofinansowanie stanowi  85% kosztów, czyli 719 
260,44 zł. Na projekt składają się nie tylko koszty inwestycyjne, także 
koszty związane z bieżącym funkcjonowaniem, przykładowo 
wynagrodzeniem personelu, cateringiem czy eksploatacją budynku.

Obiekty rekreacyjno-sportowe

Boisko do piłki nożnej

Wiosną tego roku do użytku zostało oddane boisko piłkarskie przy ul. 
Sulechowskiej w Kargowej. Od jesieni 2019 r. na boisku wykonano 
roboty ziemne, ułożono siatkę pod nawierzchnią i wysiano trawę. 
Został zamontowany nowoczesny system nawadniania sterowany 
elektronicznie. Czujniki opadu pozwolą dostosować intensywność 
nawadniania do aktualnych warunków atmosferycznych. Dzięki 
dotacji z Urzędu Marszałkowskiego udało się wybudować studnię 
głębinową, do której został podłączony nowy system nawadniania. 
Nowa nawierzchnia pozwoliła znacznie zwiększyć komfort 
użytkowania boiska. Koszt całej inwestycji to blisko 523 tys. złotych a 
składają się na niego wydatki związane z dokumentacją, roboty 
budowalne przy boisku i studni, system nawadniania, nadzór 
inwestorski, pielęgnacja murawy oraz zakup bramek i wiat 
stadionowych.

Skatepark

Od października bieżącego roku można korzystać ze skateparku. 
Obiekt cieszy się dużą popularnością wśród dzieci i młodzieży. Na 
betonowej płycie o wymiarach 20mx30m zostało zamontowanych 
osiem urządzeń. Koszty poniesione w związku z inwestycją 
(nawierzchnia i urządzenia) wynoszą 440 tys. zł. Do projektu 
otrzymamy dofinansowanie ze środków Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 2014-2020 za pośrednictwem Lokalnej Grupy 
Działania Region Kozła, w wysokości 122 713 zł.

Zadania inwestycyjne
Gmina Kargowa realizowała w 2021 roku zadania inwestycyjne  w kilku obszarach,  modernizacji obiektów 
oświatowych, przebudowy dróg, budowy oświetlenia ulicznego, placów zabaw i budowy centrum sportowo-
rekreacyjnego.



Pumptrack

Zakończyły się prace związane z budową pumptracka. Obiekt 
charakteryzuje się naprzemiennym ukształtowaniem wzniesień i 
obniżeń terenu (muld) oraz wyprofilowaniem zakrętów w taki sposób, 
że użytkownik porusza się po torze w formie zamkniętej pętli. Tor o 
długości trasy 100 m posiada nawierzchnię bitumiczną. Koszt 
budowy obiektu wyniósł blisko 230 tys. zł. Inwestycja jest 
dofinansowana z Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Lubuskiego w ramach Programu ,,Lubuska Baza Sportowa” w kwocie 
63 839 zł.

Place zabaw

W październiku zakończono remont nawierzchni placu zabaw przy 
szkole podstawowej. Z uwagi na duże zużycie nawierzchni 
wykonanej z płytek z tworzywa sztucznego niezbędny był remont. Za 
kwotę 123 tys. zł wykonano na całym placu zabaw nawierzchnię 
poliuretanową.

W pobliżu wyremontowanego placu zabaw planowana jest budowa 
drugiego placu, przeznaczonego dla nieco starszych dzieci. W obrysie 
stref bezpiecznych tych urządzeń zaprojektowano ekologiczną i 
atestowaną nawierzchnię ze zmiękczanych zrębków drewnianych, 
barwionych w dwóch odcieniach, która kontrastować będzie z 
zielenią otaczającej trawy. Zadanie jest dofinansowane z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich w kwocie 63 562 zł.

Zakończono prace związane z budową trzeciego placu zabaw, 
będącego częścią projektu związanego z utworzeniem Klubu 
Dziecięcego na terenie gminy Kargowa. Na całym placu zabaw 
przewidziano wykonanie nawierzchni bezpiecznej poliuretanowej o 
powierzchni 235 m2. Plac będzie wyposażony w jedno duże 
urządzenie zabawowe – statek oraz kilka mniejszych. 

Uzyskaliśmy  dofinansowanie na pięć projektów 
drogowych do realizacji w 2022 roku

W ramach Rządowego Funduszu Polski Ład, otrzymaliśmy 
dofinansowanie w wysokości 4 560 000 zł. Program realizowany 
będzie poprzez promesy inwestycyjne udzielane przez Bank 
Gospodarstwa Krajowego. Dofinansowanie dotyczy realizacji trzech 
inwestycji drogowych:

Budowa drogi w Chwalimiu

Budowa drogi wraz z oświetleniem drogowym w obrębie działki nr 
401/1 w Chwalimiu o dł. 918 m. W ramach inwestycji zostanie 
przebudowane skrzyżowanie drogi gminnej z drogą krajową nr 32. 

Kwota przyznanego dofinansowania – 2 308 500 zł

Budowa odcinka drogi gminnej relacji Dąbrówka – 
Karszyn

Zadanie obejmuje budowę drogi o dł. 280 m i nawierzchni z 
betonowej kostki brukowej  wraz z przebudową skrzyżowania z 
drogą wojewódzką nr 313.

Kwota przyznanego dofinansowania – 589 000 zł.

Budowa ul. Lipowej w Kargowej

Inwestycja obejmuje budowę drogi o dł. 467 m i szer. jezdni 6 m z 
obustronnymi chodnikami o szer. 2 m. Nawierzchnia wykonana 
zostanie z betonowej kostki brukowej. 

Kwota przyznanego dofinansowania – 1 662 500 zł.

W listopadzie została podpisana umowa na dofinansowanie zadania 
pn. ,,Budowa drogi gminnej w Starym Jaromierzu” ze środków 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Dofinansowanie w ramach 
tego Programu wynosi 50% wartości inwestycji i wyniesie 328 667 zł. 
Jeszcze w tym roku zostanie ogłoszone postępowanie na wybór 
wykonawcy robót budowlanych. Zakres prac będzie obejmował 
budowę drogi o nawierzchni asfaltowej na odcinku posiadającym 
nawierzchnię gruntową, poza obszarem zabudowanym o długości 
435 m.

Zgodnie z uchwałą przyjętą przez Zarząd Województwa Lubuskiego 
projekt pn. ,,Budowa drogi gminnej w m. Smolno Wielkie - dz. ew. nr 
354, 421/1 i 439” spełnia warunki otrzymania dofinansowania. 
Oczekujemy na podpisanie umowy o przyznaniu pomocy finansowej. 
Zadanie dotyczy budowy drogi w Smolnie Wielkim na odcinku od 
remizy OSP w kierunku wschodnim o długości 0,4 km z betonowej 
kostki brukowej. Koszt całego projektu wynosi 918 510 zł, a 
dofinansowanie 584 448 zł.

Roman Leszczyński
Marta Kamrowska
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Gmina Kargowa już po raz jedenasty 
p r z ys t ą p i ł a  d o  u s u w a n i a  w y ro b ów 
zawierających azbest. W 2021 r. zadanie 
finansowane jest w ramach Programu 
p r i o r y t e t o w e g o  N F O Ś i G W  p n . : 
„Ogólnopolski  program  finansowania  
usuwania  wyrobów  zawierających  azbest” 
na lata 2019-2023, w wyniku czego 
unieszkodliwiono wyroby zawierające azbest 
z 21 nieruchomości położonych na terenie 
Gminy Kargowa. 

Zadanie zostało dofinansowane przez 
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w Warszawie w kwocie 
12 561,30 zł, przez Wojewódzki Fundusz 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w 
Zielonej Górze w kwocie 8 374,20 zł oraz 
przez Gminę Kargowa w kwocie 8 972,37 zł 
i nie generowało kosztów dla właścicieli 
nieruchomości.

Azbest  jest  za l iczany do dz ies ięc iu 
najgroźniejszych zanieczyszczeń na Ziemi, 
jego działanie może ujawnić się nawet po 
wielu latach. Wielkość zagrożenia zależna 
jest od rodzaju azbestu, wielkości włókien i 
ich stężenia w powietrzu oraz czasu 
wchłaniania .  Największe zagrożenie 
stanowią włókna występujące w trwałej 
postaci.

Analizując szkodliwość azbestu i jego wpływ 
na organizm ludzki należy pamiętać, że azbest 
jest praktycznie niezniszczalny, zaś groźny dla 
zdrowia  ludz i  jes t  wtedy,  gdy jego 
elementarne włókna znajdują się we 
wdychanym powietrzu.

Apelujemy do mieszkańców Gminy Kargowa 
o składanie wniosków o dofinansowanie 
odbioru odpadów zawierających azbest 
w Urzędzie Miejskim w Kargowej (pokój nr 8). 

Elwira Wawrzyniak

Usuwanie wyrobów zawierających azbest
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5 września Gminne Centrum Kultury 
w Kargowej podjęło się w tym trudnym 
okresie organizacji imprezy nawiązującej do 

tradycyjnego święta plonów – dożynek. 

Po Mszy Świętej w intencji rolników 
Burmistrz Kargowej Jerzy Fabiś wraz z gośćmi 
tradycyjnie podzielili się z mieszkańcami 
chlebem. Zwyczajowo Pani  Grażyna 
Przybylska odczytała swoje wiersze. 

Impreza była bardzo udana, ponieważ 
dopisali nie tylko mieszkańcy Kargowej, ale 
także sołectw, uczestniczący w korowodzie i 
licznych zawodach, w których I m-ce. zdobył 
zespół z Karszyna, II m-ce. ze Starego 
Jaromierza, III m-ce. z Dąbrówki, IV m-ce. 
z Obry Dolnej i Smolna Wielkiego. 

Oprócz tego rozstrzygnięto konkurs pn. 
,,Moja miejscowość naszą małą Ojczyzną”, 
konkurs na stroik dożynkowy, w którym I m-
ce. zdobyło Smolno Wielkie, II m-ce. Karszyn, 

III m-ce. Obra Dolna, a wyróżnienia zdobyły: 
Wojnowo, Dąbrówka oraz Stary Jaromierz. 

W trakcie obchodów święta odbył się także 
mecz rewanżowy w siatkówkę - radni kontra 
OSP (ponownie zwyciężył zespół OSP). Także 
dla dzieci nie zabrakło atrakcji z klownem i 
mimami.

M u z y c z n i e  u m i l a ł y  c z a s  z e s p o ł y : 
,,Kargowiacy” i Kapela,, Kargusie”, ,,Oldies” z 
Schulzendorf, ,,Konsonans” ze Słubic, 
, ,Zbąszyńscy Seniorzy” ze Zbąszynia, 
Mirosława Koziołek oraz zespół FOX, a 
dyskotekę poprowadził DJ Słoniu. 

Ochotniczej Straży Pożarnej dziękujemy za 
udział w przygotowaniu i przeprowadzeniu 
imprezy. 

„Polsko-Niemieckie Spotkanie z Tradycją i Folklorem”

Nieodpłatna pomoc prawna dostępna jest w Urzędzie Miejskim w 
Kargowej przy ul. Rynek 33,  pok. nr 4,  w poniedziałki: 13.00-17.00
i wtorki: 8.00-12.00.
Aby zarezerwować wizytę należy:
dokonać rezerwacji telefonicznej pod numerem tel. (68) 45 35 201 
l u b  re ze r wa c j i  d rog ą  e l e k t ro n i c z n ą  n a  a d re s  e - m a i l : 
pomocprawna@powiat-zielonogorski.pl.

W treści e-maila należy podać lokalizację punktu oraz podać imię i 
nazwisko osoby rezerwującej. Należy zaznaczyć, czy rezerwujący 
chce skorzystać z nieodpłatnej pomocy prawnej,  czy z 
nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego. Odpowiedź odnośnie 
wyznaczonego terminu wpłynie zwrotnie na adres  e-mail, z którego 
wpłynęła prośba o rezerwację.
Od 13 grudnia 2021 r. do odwołania pomoc będzie udzielana 
wyłącznie telefonicznie lub mailowo.

Magdalena Żurawiecka

Potrzebujesz porady prawnej?

Tomasz Furtak
Marzena Zewar
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12 grudnia odbyło się XIV Spotkanie 
Bożonarodzeniowe  „Kolędy Śpiewajmy 
Serca Otwierajmy”. Tradycyjnie życzenia z 
okazji Świąt wszystkim mieszkańcom złożyli 
b u r m i s t r z  J e r z y  Fa b i ś  i  z a s t ę p c a 
p r z e w o d n i c z ą c e g o  R a d y  M i e j s k i e j 
w Kargowej Paweł Sita, a błogosławieństwa 
Bożego udzielił ks. proboszcz Marek 
Pietkiewicz. 

Tradycją już też stało się, że na Spotkanie 
nasze sołectwa przygotowują wigilijne dania, 
więc i w tym roku nie mogło zabraknąć 
pysznych potraw i ciast przygotowanych 
przez sołtysów i rady sołeckie. Dużo 
słodkości przygotowało także Szkolne Koło 
Wolontariatu. 

Degustacji towarzyszyły występy Zespołu 
muzycznego „Gdzie jest G –dur”, Studia 
piosenki „Nutka”, Braci Oblatów Maryi 
Niepokalanej z Obry oraz Pani Mirki 
Koziołek,  którzy wykonaniem kolęd, 
pastorałek i  świątecznych piosenek 
wprowadzili mieszkańców w iście świąteczny 
nastrój. 

Z kolei zimowy nastrój zapewniła wszystkim 
wystawa malarska Piwnicy Artystycznej 
działającej przy GCK w Kargowej pt. „Galeria 
na sianie”. Wystawione prace zostały 

przygotowane specjalnie na to Spotkanie i jak 
zwykle zachwycały swoim pięknem. 

Wśród atrakcji można było także obejrzeć 
wóz i sprzęt strażacki, zrobić zdjęcie na 
fotościance „pod jemiołą”, zakupić ozdoby 
choinkowe wykonane przez wychowanków 
świetlicy „Gniazdo” oraz kartki świąteczne 
przygotowane przez uczniów klasy IIc, a 
także  obe j rzeć  prezentac ję  zd jęć  z 
poprzednich jarmarków.

Wszystkie zebrane środki podczas Spotkania 
zostały przeznaczone na leczenie Mai oraz na 
działalność świetlicy „Gniazdo”.

Wszystkim organizatorom, uczestnikom, 
sołectwom oraz pozostałym osobom 
serdecznie  dz iękujemy za  pomoc w 
organizacji i udział w Spotkaniu.  

Marzena Zewar

„Kolędy Śpiewajmy Serca Otwierajmy”

Zadłużenie gminy z tytułu kredytów 
wynosi na koniec roku 2021 - 3,5 mln zł i 
zmniejszyło się o 6,3 mln zł z 9,8 mln zł, 
które wynosiło na koniec roku 2014. W 
2022 roku spłacimy kolejne raty kredytów 
z lat 2010-2014 w kwocie 894 tys. zł. 
Poniższy wykres obrazuje przedstawioną 
sytuację. Odsetki od zaciągniętych 
kredytów w minionych latach kosztowały 
budżet gminy ponad 1,5 mln zł. 

Trzeci kwartał br. budżet zamyka się 
nadwyżką w wysokości ok. 4 mln zł, która 
pozwoli na wniesienie udziałów własnych 
w zadaniach planowanych na 2022 rok. W 
przypadku szerszego zakresu inwestycji, 
niewykluczone, że w kolejnych latach 
sięgniemy po nowy kredyt. Kondycja 
budżetu gminy pozwala na zaciąganie 
nowych zobowiązań, wyłącznie na cele 
inwestycyjne.

Maria Szewczyk - Skarbnik Gminy

Kondycja finansowa gminy
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14 lipca, po przerwie związanej z pandemią Covid, UTW wznowił 
działalność od rajdu rowerowego do Akacjowego Rancza w 
Karszynie. Następnie 26 sierpnia odbył się rajd rowerowo-
samochodowy do Wojnowa, połączony z wykładem na temat 
uzależnień wygłoszonym przez dr Izabelę Sumińską. Wyjazd 
zakończył się posiłkiem w Chacie Rybackiej.  
22 września 25-osobowa grupa udała się na spotkanie z seniorami w 

Schulzendorf. Jedną z atrakcji był rejs statkiem po jeziorze - 
Zeuthener See. Miłym gospodarzom wręczyliśmy upominki 
zasponsorowane przez firmę Nestlé. Wspólnie zaplanowaliśmy także 
działania na najbliższy okres naszej dalszej współpracy. Spotkanie 
przebiegało w miłej i przyjaznej atmosferze.
6 października słuchacze UTW wraz z mieszkańcami naszej gminy 
zwiedzili Zamek Książ, ogrody oraz palmiarnię, które wchodzą w 
skład kompleksu. Następnie członkowie UTW udali się do 
miejscowości uzdrowiskowej Szczawno Zdrój, które dzielnie 
z w i e d z a l i  w  s t r u g a c h  d e s z c z u .  W s z y s c y  w r ó c i l i 
z wycieczki zadowoleni, choć bardzo zmęczeni. Wyjazd do 
Schulzendorf i wycieczka do Książa odbyły się dzięki dofinansowaniu 
z budżetu Gminy Kargowa. 
12 października w Domu Kultury odbyła się oficjalna inauguracja 
roku akademickiego 2021/2022. Uczestniczyli w niej Burmistrz 
Kargowej Jerzy Fabiś i delegacja ze Starostwa Powiatowego – p. 
Mirosław Andrasiak i p. Irena Podsiadły. Wykład inauguracyjny 
wygłosiła p. Zofia Mąkosa, a w części artystycznej wystąpiła p. 
Mirosława Koziołek.

Anna Balcerak - Prezes UTW

Działalność Kargowskiego UTW w ostatnim czasie

W związku z podpisanym  porozumieniem pomiędzy Gminą Kargowa 
a Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Zielonej Górze, Urząd Miejski w Kargowej wspiera 
właścicieli domów jednorodzinnych uprawnionych do otrzymania 
dofinansowania na wymianę źródła ciepła oraz przeprowadzenia 
termomodernizacji budynku w wypełnianiu wniosków w ramach 
programu „Czyste Powietrze”.  Wniosek można składać poprzez:
s t r o n ę  i n t e r n e t o w ą  W o j e w ó d z k i e g o  F u n d u s z u : 
https://portal.wfosigw.zgora.pl, gdzie można również uzyskać 
szczegółowe informacje dotyczące programu (wymagane również 

przesłanie podpisanego wniosku w formie papierowej do siedziby 
WFOŚiGW w Zielonej Górze)   
serwis gov.pl https://www.gov.pl/web/gov/skorzystaj-z-programu-
czyste-powietrze (wymagana wyłącznie forma elektroniczna z 
podpisem zaufanym lub kwalifikowalnym).
Pomoc przy wypełnianiu wniosków w Urzędzie Miejskim w Kargowej 
można uzyskać, po uprzednim umówieniu terminu pod nr telefonu: 
68 352 51 31 w. 7 lub w pokoju nr 8.

Szymon Wawrzynowicz

Program „Czyste Powietrze”

W połowie października odbyła się VII Biesiada Rybacka 
w Wojnowie. Kolejny raz organizatorem imprezy, współfinansowanej 
ze środków budżetu Gminy Kargowa, było Stowarzyszenie 
„Wojnowo Perspektywą Turystyczną Ziemi Kargowskiej – 
Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Lokalnego”. Biesiada została 
zorganizowana przy współpracy Gospodarstwa Rybackiego 
„Rybacka Chata” oraz mieszkańców wsi. Około 30 osób przez ponad 
tydzień, z dużym zaangażowaniem brało udział na różnych etapach 
przygotowań: przy wstępnej obróbce ryb, przyrządzaniu potraw do 
degustacji oraz ekspozycji i podania gotowych produktów, jak 
również przygotowywało techniczne zaplecze zadania, tj. 
rozstawianie stołów, namiotów, ekspozycję sprzętu rybackiego do 
pokazów itp.

Do przygotowania posiłków odłowiono z Jeziora Wojnowskiego 

ponad 400 kg różnego gatunku ryb, między innymi: sandacz, sum, 
karp, leszcz, płoć, szczupak, karaś, lin.

Głównym punktem imprezy była degustacja wyśmienitych potraw 
rybnych takich jak: flaczki z suma, ryba w occie, ryba w pomidorach, 
paprykarz wojnowski, kotleciki rybne oraz szeroki wybór ryby 
smażonej. Wszystkie potrawy były przygotowane zgodnie ze sztuką 
kulinarną i recepturą przekazaną przez Państwa Kozów.

Dodatkowo bardzo smaczną atrakcją były upieczone przez 
mieszkańców Wojnowa doskonałe domowe ciasta. Impreza 
przyciągnęła wielu uczestników imprezy, według szacunkowych 
obliczeń brało w niej udział ok. 400 osób. Oprócz mieszkańców wsi, 
przybyli na tę okoliczność goście z ościennych miejscowości, jak 
również wypoczywający w Wojnowie wczasowicze.

Dla młodych uczestników biesiady, przy pomocy działającego w 
Wojnowie Towarzystwa Przyjaciół Dzieci, zostały zorganizowane 
liczne gry i zabawy oraz konkursy rysunkowe, związane z 
rybołówstwem. Za udział w nich dzieci zostały wyróżnione 
nagrodami. Ponadto został udostępniony im dmuchaniec-
zjeżdżalnia.

Podjęte działania miały na celu promocję bogatej historii wsi 
Wojnowo oraz kultywowanie jej tradycji rybackiej.

Zarząd Stowarzyszenia
„Wojnowo Perspektywą Turystyczną Ziemi Kargowskiej –

Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Lokalnego”)

Biesiada Rybacka
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7 grudnia w Hali Sportowej przy ul. Górnej odbył się Halowy Turniej 
Piłki Nożnej dla dzieci - Mikołajki 2021.
Udział w zawodach wzięło 6 drużyn z Kargowej, Sulechowa 
i Zbąszynka. Razem około 90 zawodników.
Zespoły zajęły następujące miejsca:
1. MUKS Kargowa,
2. ZAP Zbąszynek I,
3. AP Sulechów,

4. UKS Dąbrówka Kargowa I,
5. ZAP Zbąszynek II,
6. UKS Dąbrówka Kargowa II.
Wszyscy uczestnicy otrzymali pamiątkowe złote medale, które 
wręczył Burmistrz Kargowej Jerzy Fabiś oraz paczki świąteczne od 
Świętego Mikołaja. Organizatorem turnieju był Uczniowski Klub 
Sportowy "Dąbrówka” Kargowa z dużą pomocą Gminnego Centrum 
Kultury.

Halowy Turniej Piłki nożnej dla dzieci - Mikołajki 2021

Andrzej Okuniewicz
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MUKS Kargowa rundę jesienną rozpoczął przygotowaniem do 
rozgrywek na obozie sportowym w górach pod Zakopanem. 
W wyjeździe uczestniczyło 36 zawodników i 1 zawodniczka. Nasze 
drużyny rozegrały tam po dwa sparingi: z APR z Bydgoszczy i KS Orzeł 
Bobrowniki. 

W nowym sezonie czekały nas małe zmiany, ponieważ jedna 
z naszych drużyn przystąpiła do rozgrywek w wyższej kat. Młodzik, 
a młodsza, która pozostała w kat. Orlik, rozgrywała mecze nowym 
systemem turniejowym. Kolejną zmianą jest dołączenie do grona 
trenerów Tomasza Zielińskiego.

Drużyna młodzików występowała w sezonie 2021/2022 w rundzie 
jesiennej w III lidze okręgowej D1 Świebodzin.  Rozegrała 10 meczy: 
5 na wyjeździe i 5 na własnym boisku, wygrywając pięć i również pięć 
przegrywając. Zespół zajął 4 miejsce, strzelając 29 i tracąc 30 bramek. 
Młodzicy mierzyli się między innymi z drużynami z Mostek, Ciborza, 
Świebodzina, Lubrzy i Sulechowa.                            

Natomiast drużyna Orlika po zmianach w rozgrywkach rozegrała 8 
turniejów. W każdym turnieju występowało pięć lub mniej drużyn. 
Nowa zmiana w rozgrywkach w kat. Orlik i młodszych polega na 
braku zapisywania wyników. W skład tej drużyny wchodzili głównie 
zawodnicy rocznika 2011 i młodsi. W turniejach brały udział drużyny: 
Viktoria Szczaniec, AP Sulechowa, Orzeł Trzciel, ZAP Zbąszynek.

Poziom meczy stał na wysokim poziomie. Często o wyniku  
decydowała końcówka spotkania. Gra z tak mocnymi przeciwnikami 
pokazała nasze mocne i słabe strony.  

P o n a d t o  w e  w r z e ś n i u  n a s z e  s t o w a r z y s z e n i e  b y ł o 
współorganizatorem festynu charytatywnego dla Mai, na którym 
zebraliśmy 38 563,25 zł +8,40 Euro.

Zorganizowaliśmy w październiku szkolenie dla trenerów Mobilne 
AMO. W zajęciach brali udział zawodnicy naszego klubu z rocznika 
2011 i 2012. Dla młodych zawodników olbrzymim wyróżnieniem 
była możliwość trenowania pod okiem byłych reprezentantów Polski 
- Łukasza Garguły i Wojciecha Kochanowskiego.

W grudniu odbył się Turniej Mikołajkowy dla wszystkich zawodników 
naszego Klubu.

Skład Młodzików: Arianna Krzemińska, Maksymilian Maj, Kacper 
Krawczyk, Stanisław Zieliński, Tomasz Klemt, Hubert Firlej, Kamil 
Sumiński, Marcin Weihs, Stanisław Atarowski, Igor Młodystach, 
Witold Jęsiek, Leon Szymański, Julia Siankowska, Kacper Siankowski, 
Szymon Walkowiak, Jakub Sewohl, Hubert Nowak, Mikołaj Dziuba, 
Jakub Zewar, Antoni Maszner.

Skład Orlików:, Konrad Karaś, Patryk Merda, Nikodem Jągowski, 
Kacper Frąckowiak, Filip Lewkowicz, Sebastian Rabiega, Filip 
Kaczmarek, Antek Rojek, Alex Kaczmarczyk, Filip Mały, Grzegorz 
Brychcy, Wojtek Krzaczkowski, Antoni Kozubal, Kacper Skrzypczak, 
Franciszek Tomiak, Tomasz Kluj, Filip Błoszyk.

Trenerzy: Piotr Olejarz, Tomasz Zieliński, Krzysztof Dziuba

Krzysztof Dziuba

Podsumowanie rundy jesiennej drużyn MUKS Kargowa
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Po nieudanej końcówce poprzedniego sezonu rozgrywek klasy „A” 
drużyny MKS „Cargovia” Kargowa z trenerem Piotrem Olejarzem na 
czele, wydawać by się mogło, że zespół straci wiarę w sukces. Nic z 
tych rzeczy. Na 13 spotkań rundy jesiennej sezonu 2021/2022 
,,Cargovia” odniosła 11 zwycięstw i z dorobkiem 33 pkt. prowadzi z 
przewagą 9 pkt. nad drugą drużyną w tabeli - „Czarni” Rudno. Trzecie 
miejsce zajmuje „Ikar” Zawada, ze stratą 11 pkt. do naszej drużyny.

Bilans bramkowy to 43 strzelone – 18 straconych.

Do rozegrania w rundzie wiosennej pozostało kolejnych 13 spotkań – 
6 na naszej nowej murawie i 7 na boiskach gości.

Nigdy w historii klubu nasza drużyna nie była tak wysoko na obecnym 
etapie rozgrywek.

Życzymy sukcesów w rundzie wiosennej w przyszłym roku i 
upragnionego awansu do klasy okręgowej.

Andrzej Okuniewicz

Cargovia z wielką szansą na historyczny awans

Pokazowy trening tenisa ziemnego dla dzieci
6 listopada w hali sportowej przy ul. Górnej odbyły się pokazowe 
zajęcia treningowe tenisa ziemnego dla dzieci, zorganizowane przez 
UKS „Dąbrówka” Kargowa i Gminne Centrum Kultury. Do udziału w 
zajęciach zgłosiły się dzieci z  Kargowej i okolic. Trening 
przeprowadzony przez profesjonalnego instruktora z Przytok „Tenis 

Club” był bardzo urozmaicony i ciekawy. Założenie sekcji tenisa dla 
dzieci w naszej gminie będzie zależało teraz od tego, jak wielu 
chętnych zostanie zgłoszonych przez rodziców.

Andrzej Okuniewicz
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